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خبرخبر

توسعه 50 هزار هکتار جنگل کاری کمربند 
سبز تهران تا پایان140۳

اعلام گونه های متناسب با اقلیم 
پایتخت

زیست  محیط  و  شهری  خدمات  معاون 
هکتار   ۲۰۰۰ امسال  گفت:  تهران  شهرداری 
جنگل کاری در دستور کار سازمان بوستان ها 
قرار دارد و تا پایان سال ۱۴۰۳ نیز با احتساب 
کل  مساحت  کاری،  جنگل  ۲۰۰۰هکتار 
شهر  پیرامون  سبز  کمربند  طرح  جنگل کاری 

تهران به ۵۰ هزار هکتار خواهد رسید. 
تشریح  در  نظری  حسین  ایسنا،  گزارش  به 
طرح  قالب  در  جنگل کاری  توسعه  چگونگی 
کمربند سبز پیرامون شهر تهران، گفت: وسعت 
 ،۱۴۰۱ سال  پایان  تا  طرح  آغاز  از  جنگل کاری 
دستور  اساس  بر  و  است  بوده  هکتار   ۴۶۲۵۰
هکتار   ۲۰۰۰  ،۱۴۰۲ سال  در  تهران  شهردار 
جنگل کاری در دستور کار سازمان بوستان ها 

قرار دارد.
زیست  محیط  و  شهری  خدمات  معاون 
شهرداری تهران با ذکر این مهم که طرح کمربند 
راهبردهای  از  یکی  عنوان  به  تهران  سبز شهر 
شهرداری  محیطی  زیست  برنامه های  اصلی 
تهران اجرا می شود، اظهار کرد: افزایش سرانه 
و  هوا  آلودگی  کاهش  و  تلطیف  سبز،  فضای 
جلوگیری از توسعه بی رویه شهر و ساخت و 

ساز غیر مجاز از اهداف عالیه این طرح است.
استفاده از شبکه آبیاری تحت فشار و احداث 

مخازن ذخیره آب
پروژه های  این که  در  بیان  با  ادامه  وی در 
توسعه جنگل کاری کاشت گونه های گیاهی از 
اهمیت بسزایی برخوردار است و در این راستا 
انتخاب گونه های سازگار با شرایط اقلیم شهر 
تهران و با نیاز آبی حداقل حائز اهمیت می باشد، 
تصریح کرد: در پروژه های توسعه جنگل کاری 
سال جاری استفاده از شبکه آبیاری تحت فشار 
و همچنین احداث مخازن ذخیره آب به منظور 
بالا بردن راندمان آبیاری و استفاده بهینه از منابع 
آبی در دسترس، به عنوان یکی از اولویت های 

اساسی در این پروژه محسوب می شود.
به گفته نظری، یکی از راهبردهای مهم آبرسانی 
در کمربند سبز شهر تهران احداث مخازن ذخیره 
آب است و با توجه به شرایط اکولوژیکی و اقلیمی 
هر منطقه، از گونه های مثمر و متناسب با اقلیم 

شهر تهران استفاده می شود.
وی جانمایی های توسعه جنگل کاری در قالب 
طرح کمربند سبز پیرامون شهر تهران در سال 
۱۴۰۲ را برشمرد و گفت: پروژه جنگل کاری پارچین 
جنگل کاری  ۲۵۰هکتار،  پروژه  مساحت  به 
به مساحت  لتیان  دریاچه سد  به  تلو مشرف 
غرب  اراضی  جنگل کاری  پروژه  ۱۸۰هکتار، 
پارک جنگلی تلو به مساحت ۱۳۰هکتار، پروژه 
جنگل کاری اراضی تربیت مدرس، شمال و شرق 
طلاییه و گردنه قوچک به مساحت ۲۲۰هکتار، 
پروژه جنگل کاری مشکات به مساحت ۹۰هکتار، 
پروژه جنگل کاری مجموعه المهدی به مساحت 
به  غلامی  شهید  جنگل کاری  پروژه  ۷۰هکتار، 
مساحت ۲۰۰هکتار، پروژه جنگل کاری نصر به 
مساحت ۱۳۰هکتار، پروژه جنگل کاری شهرامفر 
به مساحت ۲۵۰هکتار، پروژه جنگل کاری سیاه 
جنگل کاری  پروژه  ۱۰۰هکتار،  مساحت  به  کوه 
پروژه  ۳۰هکتار،  مساحت  به  هوایی  صنایع 
جنگل کاری کوثر ولایت به مساحت ۱۰۰هکتار 
و پروژه جنگل کاری فجر به مساحت ۲۵۰هکتار 
از جمله جانمایی های توسعه جنگل کاری می 
باشند که در سال ۱۴۰۲ به بهره برداری خواهد 

رسید.
کاشت گونه های مثمر و متناسب با اقلیم شهر 

تهران
بین  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  اساس  بر 
الملل معاونت خدمات شهری شهرداری تهران، 
نظری در پایان با تأکید بر این که آبیاری جانمایی 
های فوق با احداث شبکه آبیاری تحت فشار و 
نصب مخازن ذخیره آب صورت می گیرد، گفت: 
در  استفاده  مورد  گیاهی  های  گونه  همچنین 
طرح توسعه جنگل کاری شامل گونه های مثمر و 
متناسب با اقلیم شهر تهران همانند توت، انجیر، 
زالزالک،  عناب،  گردو،  درخت  بادام،  درخت 
زیتون، خرمالو ، پسته، انگور، آلبالو، گیلاس، 
انار، زرشک، آلو، گلابی، به، سنجد، بلوط، اقاقیا، 

زبان گنجشک و... می باشد.

نظر سازمان هواشناسی درباره 
بارورسازی ابرها

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی با بیان 
اینکه بارورسازی ابرها یک اقدام علمی است که 
در بسیاری از کشورها انجام می شود، اظهار کرد: 
ابرها گنجایشی برای بارش دارند. ارزیابی میزان 
اثربخشی بارورسازی ابرها بر افزایش یا کاهش 

بارش مقداری پیچیده است. 
به گزارش ایسنا، چندی پیش ویدیویی مبنی بر 
بارورسازی ابرها با پهپاد منتشر شد. این موضوع 
نخستین بار نیست که رسانه ای شده است اما 
همواره این پرسش مطرح بوده که آیا این کار بر 
افزایش بارش موثر است یا خیر؟ به گفته رئیس 
مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
سازمان هواشناسی به طور کلی بارورسازی ابرها 
موضوعی تحقیقی است که در برخی کشورها در 
حال انجام است که منعی برای انجام آن دیده 
نمی شود ولی این کار می بایست بر اساس اصول 
ابری  و  سامانه های جوی  از  علمی  و شناخت 
و برهمکنش های درون ابر و مبتنی بر نتایج و 
سنجش های فنی و علمی توسعه داده شود و 
نمی توان در تمام سامانه های ابری و در همه 
مناطق از بارورسازی نتایج مثبت انتظار داشت. 

در  ایسنا  با  گو  و  گفت  در  ضیاییان  صادق 
بر  مبنی  شده  منتشر  ویدیوهای  به  واکنش 
به  اقدام  کرد:  اظهار  پهپاد  با  ابرها  بارورسازی 
بارورسازی ابرها پایه علمی دارد و در بسیاری 
با پهپاد انجام  ابرها  از کشورها نیز بارورسازی 
شده است. باتوجه به اینکه کشور ما نیز از نظر 
صنعت پهپاد یک کشور پیشرو است، به طور 

قطع می توان این کار را انجام داد. 
وی با تاکید بر اینکه انجام این اقدام نیازی 
به تایید و هماهنگی سازمان هواشناسی ندارد 
و وظیفه آن بر عهده وزارت نیرو است، درباره 
میزان  تاثیرگذاری این اقدام در میزان بارندگی ها 
گفت: یکی از مشکلات صنعت بارورسازی ابرها 
عدم قطعیت تاثیرگذاری  آن بر میزان بارندگی ها 
ابرها  بارورسازی  صنعت  علمی  سابقه  است. 
این  در  ولی  است  گذشته  سال  به ۵۰  مربوط 
مدت زمان در دنیا این امر نتوانسته به عنوان 
فراوان  آب های  استحصال  موجب  که  صنعتی 

می شود، شناخته شود.
از  یکی  کرد:  تصریح  پایان  در  ضیاییان 
مشکلات این صنعت موضوع ارزیابی است که 
اعداد مختلفی که در این کار وجود دارد.  ابرها 
گنجایشی برای بارش دارند. ارزیابی اینکه چقدر 
در میزان افزایش بارش و یا کاهش بارندگی ها 
تاثیرگذار بوده مقداری پیچیده است اما به طور 
جهانی  سازمان  که  گزارشی  آخرین  طبق  کلی 
هواشناسی از بارورسازی ابرها ارایه داده یکی از 
مشکلات اصلی آن عدم قطعیت تاثیرگذاری بر  

بارندگی و برآورد میزان افزایش بارش است.
این در حالی است که رئیس مرکز ملی اقلیم 
و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
پیش از این گفته بود: یافته های غالب کشورها 
گرم  ابرهای  بارورسازی  نتایج  دهد  می  نشان 
زیرا  نیست  بخش  اطمینان  چندان  تابستانی 
ابری  سامانه  نوع  این  درون  طبیعی  تغییرات 
بسیار زیاد است.استفاده از باروری ابرها برای 
مقابله با کم آبی و تامین سایر نیازهای اجتماعی 
دلایل  مهم ترین  از  اقلیمی  جدید  شرایط  در 
استفاده دولت های مناطق کم بارش دنیاست که 
گاهی نومیدانه و بر اساس نتایج علمی معقول 
نیست. به طور کلی بارورسازی ابرها موضوعی 
در حال  برخی کشورها  در  که  است  تحقیقی 
دیده  آن  انجام  برای  منعی  که  است  انجام 
اساس  بر  کار می بایست  این  منتها  نمی شود. 
اصول و شناخت علمی از سامانه های جوی و 
ابری و برهمکنش های درون ابر و مبتنی بر نتایج 
و سنجشهای فنی و علمی توسعه داده شود و 
نمی توان در تمام سامانه های ابری و در همه 
مناطق از بارورسازی نتایج مثبت انتظار داشت. 

علی فتحی آشتیانی، رئیس سازمان روانشناسی و 
مشاوره ایران گفت: »حدود یک سوم افراد در ایران 
با اختلالات روانشناختی مواجه هستند. خودکشی 
روان  سلامت  حوزه  در  اساسی  مشکلات  از  یکی 
است. تعداد موارد خودکشی کامل در سال ۱۴۰۰ در 
مقایسه با سال ۱۳۹۹، ۱۲.۷ درصد رشد داشته است. 
همچنین تعداد موارد خودکشی کامل از سال ۱۳۸۵ 
تا سال ۱۴۰۰ یعنی طی ۱۵ سال حدود ۱۰۸ درصد رشد 
داشته است. این آمار قابل تاملی است.«به گزارش 
تجارت نیوز، همزمان با افزایش آسیب های اجتماعی، 
آمار ها هم نشان از افزایش مشکلات روانشناختی از 
رئیس سازمان  در کشور می دهد.  افسردگی  جمله 
نظام پزشکی ایران هم در این مورد گفت که حدود 
یک سوم از افراد جامعه ایران از مشکلات روانشناختی 

رنج می برند.
۱۰ اکتبر روز جهانی سلامت روان نامگذاری شده 
است. همزمان در ایران هم ۱۸ تا ۲۴ مهرماه به نام 
هفته سلامت روان نام گذاری شده تا بهانه ای باشد 
برای آگاهی دادن به افراد و دستگاه های مختلف درباره 
اهمیت سلامت روان و بررسی وضعیت جامعه.روز 
نیز همایش تخصصی روز جهانی سلامت  گذشته 
روان در دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار شد. در این 
همایش وضعیت سلامت روان در کشور و راهکار های 

ساختاری برای بهبود اوضاع بیان و بررسی شد.
یک سوم ایرانی ها درگیر مشکلات روانشناختی

علی فتحی آشتیانی، رئیس سازمان روانشناسی و 
مشاوره ایران گفت آمار ها نشان می دهد که رسیدگی 
توجه  به  نیاز  کشور  در  روان  وضعیت سلامت  به 
بیشتر دارد. سازمان بهداشت جهانی هم اعلام کرده 
است که جهان تا سال ۲۰۳۰ نیاز بیشتری به خدمات 
ملی  »طرح های  داد:  ادامه  دارد.«او  روانی  سلامت 
انجام شده است.  روان  مختلفی در حوزه سلامت 
آخرین مطالعات در سال ۱۳۹۹ نشان می دهد که 
۲۹.۷ درصد از جامعه ایرانی به نوعی از نشانه های 

اختلالات روانی رنج می برند.«
ایران  مشاوره  و  روانشناسی  نظام  سازمان  رئیس 
اختلالات  با  جامعه  افراد  سوم  یک  »حدود  گفت: 
روانشناختی مواجه هستند و این می طلبد که کار های 

جدی تری در این مورد انجام دهیم.«
پیمایش های ملی بررسی سلامت روان ایرانی ها

آنچه در ادامه آمده طرح های ملی در حوزه سلامت 
روان است که در سال های گذشته انجام شده است و 

رئیس سازمان نظام روانشناسی ایران مرور کرد.
 ۱۳۷۸ سال  در  روانی  سلامت  بررسی  ملی  طرح 
نوعی  به  ایرانی  جامعه  از  درصد   ۲۱ که  داد  نشان 
این  در  می رند.  رنج  روانی  اختلالات  نشانه های  از 
زنان  درصد   ۲۵.۹ و  مردان  درصد   ۱۴.۹ پیمایش، 
بودند.پس از آن طرح ملی همه گیرشناسی اختلالات 
روانپزشکی در سال ۱۳۸۰ نشان داد که شیوع انواع 

اختلالات روانپزشکی در کشور ۱۰/۱۷ درصد است.
سال  در  همکاران  و  آشتیانی  فتحی  مطالعه  در 
۱۳۸۶ در چند استان نشان داد ۱۶.۲ درصد به نوعی 
از نشانه های اختلالات روانی رنج می برند. پیمایش 
داد ۲۳.۶  نشان  نیز  سال ۱۳۹۰  در  روانی  سلامت 
درصد از افراد دارای یک یا چند اختلال روانپزشکی 

بودند.
طرح ملی بررسی سلامت روانی نشان داد ۲۳.۴۴ 
درصد از جامعه ایرانی به نوعی از نشانه های اختلالات 
روانی رنج می برند. )نوربالا و همکاران در سال ۱۳۹۳( 
آخرین مطالعه ملی بررسی سلامت روانی در سال 
۱۳۹۹ صورت گرفت که بر اساس آن ۲۹.۷ درصد از 
جامعه ایرانی به نوعی از نشانه های اختلالات روانی 

رنج می برند.
افزایش چشمگیر خودکشی در ایران

کشور  مشاوره  و  روانشناسی  سازمان  رئیس 
وضعیت  به  خود  سخنرانی  از  دیگری  بخش  در 
او گفت: »خودکشی  پرداخت.  ایران  در  خودکشی 
روان  سلامت  حوزه  در  اساسی  مشکلات  از  یکی 
است و از آسیب شناسی پیچیده ای برخوردار است. 
خودکشی ناشی از تعامل عوامل مختلف بیولوژیکی، 

روان شناختی، اجتماعی و اقتصادی است.«
فتحی آشتیانی توضیح داد: »تعداد موارد خودکشی 
کامل در سال ۱۴۰۰ در مقایسه با سال ۱۳۹۹، ۱۲.۷ 
موارد  تعداد  همچنین  است.  داشته  رشد  درصد 
خودکشی کامل طی ۱۵ سال از سال ۱۳۸۵ تا سال 
۱۴۰۰ حدود ۱۰۸ درصد رشد داشته است. این آمار 

قابل تاملی است.«
رتبه بندی بار بیماری ها در ایران؛ افسردگی در جایگاه 

سوم
رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره ایران در 
ادامه به رتبه بندی بار بیماری ها و سهم بیماری های 
روانشناختی در این رتبه بندی پرداخت.او توضیح داد: 
»در رتبه بندی بار بیماری ها در جهان در سال ۲۰۱۷ 
)۱۳۹۶( در بررسی این سوال که بیشترین ناتوانی ها 
در ایران ناشی از کدام مشکلات سلامت هستند به 
مقایسه بیشترین ناتوانی ها بین سال ۱۳۸۶ تا سال 

۱۳۹۶ پرداخته شد.« در ادامه رتبه بندی بار بیماری ها 
در ایران را می خوانید:

اختلالات سردرد )۱۴ درصد افزایش(
کمردرد )۲۳ درصد افزایش(

اختلال افسردگی )۲۳ درصد افزایش(
)۲.۶ درصد  با مصرف مواد مخدر  اختلال مرتبط 

افزایش(
اختلال اضطراب )۱۰ درصد افزایش(

دیابت )۷۳ درصد افزایش(
گردن درد )۳۰ درصد افزایش(

اختلالات نوزادی )۲۳ درصد افزایش(
سایر اختلالات اسکلتی-عضلانی )۳۴ درصد کاهش(

درصد   ۳۲( سن  افزایش  با  مرتبط  شنوایی  افت 
افزایش(

نابینایی و اختلالات بینایی )۲۶ درصد افزایش(
فتحی آشتیانی گفت: همانطور که این رتبه بندی 
نشان می دهد افسردگی و اضطراب در رتبه های بالا 
این  در  آنکه  داشته اند. ضمن  افزایش  و  دارند  قرار 
کاهش  اسکلتی-عضلانی  اختلالات  فقط  رتبه بندی 
داشت.بنابر آمار های سازمان بهداشت جهانی، افراد 
مبتلا به افسردگی و اضطراب در دنیا در سال ۱۹۹۰ 
حدود ۴۱۶ میلیون نفر بودند، اما در سال ۲۰۱۳ به 
۶۱۵ میلیون نفر رسیدند. یعنی تعداد آن ها طی ۲۳ 

سال ۱۹۹ میلیون افزایش یافت.
جایگاه سلامت روان در اسناد بالادستی ایران

فتحی آشتیانی در ادامه هم درباره جایگاه موضوع 
سلامت روان در اسناد بالادستی توضیحاتی ارائه کرد. 
او گفت: »سال گذشته دبیرخانه شورای عالی سلامت 
و امنیت غذایی، ۱۰ موضوع در اولویت سلامت کشور 
را اعلام کرد. در این میان مواردی است که به حوزه 
سلامت روان مربوط است.«او گفت: در بند یک آمده 
که بیماری های غیرواگیر و عوامل خطر آن ها از جمله 
بیماری های اعصاب و روان که علل متعدد داشته 
و به صورت مزمن فرد و خانواده را گرفتار می کند و 
که  ایجاد می کند  اقتصاد کشور  برای  بالایی  هزینه 
بخشی از آن مرتبط با کاهش کارآیی نیروی انسانی 
مشاوره  و  روانشناسی  نظام  سازمان  است.«رئیس 
کشور ادامه داد: »در بند پنجم هم آمده که اختلالات 
روانی از شایع ترین علل ایجاد ناتوانی و بیماری در 
دنیا و در کشور ما بوده و آسیب های اجتماعی از علل 
از  و طلاق  اعتیاد  است.  روانی  اختلالات  زمینه ساز 

جمله مهمترین آسیب های اجتماعی است.«
او گفت در بند هفتم هم به رویکرد اجتماعی به 
ارائه  که  آمده  بند  این  در  شد.  پرداخته  سلامت 
خدمات سلامت حدود ۲۵ درصد تاثیرگذار است. نگاه 
جامع به سلامت نیازمند سازوکار هایی برای حضور و 
مشارکت ذی نقشان از بخش های جامعه است. توجه 
مهمترین  از  اجتماعی سلامت  تعیین کننده های  به 

اقدامات در این زمینه است.«
این شرایط درحالی است که  متخصصان بر لزوم 
توجه به اختلالات روان در کنار سلامت جسم تاکید 
دارند که همچنان جز در موارد محدودی این خدمات 
تعرفه های  و  نگرفته اند  قرار  »بیمه«  پوشش  تحت 
رعایت  درمانگران  مطب   در  نیز  دولت  مصوب 
نمی شود. به گزارش ایسنا، بر اساس داده های آخرین 

مطالعه قابل استناد در حوزه وضعیت روانشناختی 
است،  میلادی   ۲۰۲۲ سال  به  مربوط  که  ایرانیان 
حدود ۳۰ درصد مردم ایران مبتلا یا در معرض ابتلا 
اساس  بر  روانپزشکی هستند. همچنین  اختلال  به 
به  مبتلا  یا  تهران  مردم  دیگری ۳۷ درصد  مطالعه 
اختلالات روانپزشکی شده اند و یا در معرض ابتلا به 

آن قرار دارند.
در واقع باید گفت شرایط روانشناختی مردم تهران 
در قیاس با شرایط کشوری قابل اهتمام تر است.در 
حال حاضر »تعرفه خدمات روانشناسی و مشاوره« در 
مطب های خصوصی از سوی متخصص دارای مدرک 
دارای  متخصص  سوی  از  و  تومان  هزار  ارشد ۲۳۰ 
مدرک دکتری ۲۷۰ هزار تومان مصوب شده است اما 
در عمل با مراجعه به کلینیک های روانشناسی شاهد 
ارقام دریافتی بالاتری  هستیم به طوریکه دست کم 
دارای  روانشناس  یک  با  مشاوره  دقیقه  هزینه ۴۵ 
مدرک کارشناسی ارشد ۵۰۰ هزار تومان به بالا آب 
می خورد. سقفی نیز نمی توان برای آن تعیین کرد 
چراکه به واسطه تبحر روانشناس و یا اسم و رسمی 

که در کرده باشد، این ارقام میلیونی می شوند.
روانپزشکان  خصوصی  مطب های  برای  امسال 
دارای  روانپزشکان  و  تومان  هزار    ۱۷۹ متخصص 
هزار   ۲۰۴ روانپزشکی  فلوشیپ  یا  و  تخصص  فوق 
تومان تعرفه تعیین شده است اما همین مبالغ نیز 
یک  و  نمی شود  رعایت  روانپزشکی  مطب های  در 
متخصص روانپزشک که فلوشیپ یا فوق تخصص نیز 
ندارد برای یک جلسه درمان حضوری ۳۵۰ هزار تومان 
دریافت می کند. هرچند منصفانه باید گفت به نظر 
می رسد نظارت بر مطب های روانپزشکی بیشتر و شاید 
قوی تر از مطب های روانشناسی باشد چراکه هزینه 
از  از سوی روانپزشکان هرچند خارج  دریافت شده 
تعرفه مصوب است، اما به پای هزینه های بی سر و ته 
مطب های روانشناسی نمی رسد.هرچند روانپزشکان 
کفاف  مصوب  تعرفه های  معتقدند  روانشناسان  و 
حدی  تا  می توان  و  نمی دهند  را  مطب  هزینه های 
اما آمارهای موجود درباره سلامت  به آنها حق داد 
روان مردم نشان از ضرورت توجه به سلامت روان 
و بهره گیری از متخصصان روانشناس و روانپزشک 
دارد و این در حالی است که که وضعیت اقتصادی 
مردم جوابگوی پرداخت این هزینه ها نیست؛ از طرفی 
این خدمات جز در موارد معدودی تحت پوشش بیمه 

نیستند.
راهبردی  اسفند سال گذشته دستورالعمل خرید 
خدمات روان درمانی برای روانشناسان بالینی در مراکز 
دولتی ـ دانشگاهی به تصویب وزیر بهداشت که رئیس 
شورای عالی بیمه سلامت نیز هست، رسید که این 
این  اجراست.  قابل  امسال  ابتدای  از  دستورالعمل 
دستورالعمل، جلسات روان درمانی را ۳۰ دقیقه ای در 
نظر گرفته است، تعداد جلسات لازم برای روان درمانی 
را بر اساس نوع اختلال مشخص کرده است و میزان 
پوشش بیمه این خدمات در بخش سرپایی ۷۰ درصد 
به عهده سازمان های بیمه گر و ۳۰ درصد، پرداختی 
خود بیماران است. با این حال این دستورالعمل شامل 
تمامی خدمات روانشناسی و تمامی مراکز نمی شود، 
روانشناسی  تنها دو گرایش  این مصوبه  بلکه طبق 

بالینی و روانشناسی سلامت، آن هم فقط در مراکز 
و  پایه  بیمه های  پوشش  تحت  دانشگاهی  ـ  دولتی 

تکمیلی قرار می گیرند.
در این میان برخی متخصصان معتقدند با توجه به 
شرایط روانی و اجتماعی مردم، باید تمام گرایش های 
روانشناسی تحت پوشش بیمه قرار گیرند اما برخی 
دیگر نیز معتقدند با توجه به محدودیت هایی که بیمه 
با آن مواجه است، این اقدام باید گام به گام تسری 

یابد.
حدود ۳۰ درصد ایرانیان مشکوک به اختلالات 

روانپزشکی 
روانپزشکان  انجمن  رئیس  شریعت،  وحید  دکتر 
ایسنا، درباره شیوع اختلالات  با  ایران در گفت وگو 
روان در بین ایرانیان اظهار کرد: می توان به آمارهای 
مطالعات کشوری استناد کرد. آخرین مطالعه کشوری 
که در این زمینه وجود دارد در سال ۲۰۲۲ چاپ شده 

است که آقای دکتر نوربالا و تیم او انجام داده اند.
ابزار  با  وی ادامه داد: بر اساس این مطالعه  که 
غربالگری به اسم GHQ انجام شده است؛ عدد ۲۹.۷ 
این  است.  آمده  دست  به  ایران  مردم  برای  درصد 
یعنی ۲۹.۷ درصد از مردم ایران یا مشکوک به اختلال 

روانپزشکی و یا افراد پر خطر در این زمینه هستند.
در  کرد:  تصریح  ایران  روانپزشکان  انجمن  رئیس 
واقع ممکن است در بین این ۲۹.۷ درصد از مردم هر 
نوعی از اختلال روانپزشکی از نوع خفیف تا شدید، 
اختلالات مختلف اعم از اضطراب، افسردگی، وسواس 
و... وجود داشته باشد. در واقع از آنجا که ابزار این 
مطالعه غربالگری و نه ابزار تشخیصی بوده است، 
تمام انواع اختلالات از جمله خفیف تا شدید در این 
با  نیز  مطالعات کشوری  اکثر  است.  آمده  مطالعه 

همین پرسشنامه های غربالگری انجام می شود.
تاثیر کرونا بر افزایش اختلالات روانی 

شریعت توضیح داد: اما چیزی که این مطالعه به ما 
نشان می دهد این است که  طی دهه های اخیر روند 
افزایشی در این زمینه داشته ایم، به طوری که حدود 
۲۰ سال قبل این آمار ۲۱ درصد و اکنون به نزدیک 
۳۰ درصد رسیده  است. البته مطالعه دکتر نوربالا یک 
سال بعد از پاندمی کووید ۱۹ بود و باید گفت بخشی 

از این امر مربوط به همه گیری کروناست.
روند  این  برخی معتقداند  اینکه  به  پاسخ  وی در 
افزایشی با توجه به شرایط زندگی در عصر مدرن و 
در قیاس با سایر کشورها طبیعی به نظر می رسد، 
توضیح داد: گرچه برخی مطالعات در کشورهای دیگر 
نیز نشان داده اند که این کشورها نیز شاهد افزایش 
این روند بوده اند اما شیب روندی که ما طی کردیم، 

زیاد به نظر می رسد.
پوشش  به چرایی تحت  پاسخ  در  روانپزشک  این 
بیمه قرار نگرفتن تمامی خدمات روان درمانی،  توضیح 
داد: وقتی پای بیمه وسط می آید مساله هزینه مطرح 
اندازه  چه  تا  شده  ارائه  خدمات  اینکه  اما  می شود 
معرفی شده اند، تا چه اندازه هزینه اثر بخش هستند 
و آیا خریدار خدمت توان پرداخت آن خدمات را دارد 
یا خیر نیز مهم است. بنابراین فقط مساله علمی و 
نیز  مالی  مسائل  بلکه  نیست  مطرح  خدمات  ارائه 

مطرح است.

افسردگی در جایگاه سوم بیماری ها در ایران

وانی یک سوم ایرانی ها در تله بیماری ر
رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره ایران، گفت: همانطور که این رتبه بندی نشان می دهد افسردگی و اضطراب در رتبه های بالا قرار دارند و افزایش 

داشته اند. ضمن آنکه در این رتبه بندی فقط اختلالات اسکلتی-عضلانی کاهش داشت. 

چیزی که 
این مطالعه 
به ما نشان 

می دهد این 
است که  طی 
دهه های اخیر 
روند افزایشی 
در این زمینه 
داشته ایم، به 

طوری که حدود 
20 سال قبل 
این آمار 21 

درصد و اکنون 
به نزدیک ۳0 
درصد رسیده  

است

دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه با اشاره به تراز پایین آب 
دریاچه ارومیه به تشریح اقدامات انجام شده برای احیای این پهنه 
آبی پرداخت. به گزارش ایسنا محمد صادق معتمدیان در یک 
برنامه تلویزیونی درباره وضعیت دریاچه ارومیه اظهارکرد: آخرین 
وضعیت دریاچه از لحاظ مساحت آن تقریبا ۶۰۶ کیلومتر مربع، از 
نظر حجم آب ۵۸۰ میلیون متر مکعب و از نظر تراز هم ۸۰/۱۲۶۹ 
است. در واقع در پایین ترین سطح تراز خود قرار دارد. بارش هایی 
که در چند روز اخیر رخ داده است، شرایط را کمی متفاوت کرده 
است. امیدواریم با تکمیل برنامه های سخت افزاری و شرایط اقلیمی 
مناسبی هم که داریم منجر به بهبود وضعیت دریاچه شود. در 
شرایط فعلی با توجه به عقبه ای آن وضعیت مناسبی نیست. با 
مجموعه برنامه های در نظر گرفته شده قطعا شرایط بهتر خواهد 

شد.
به زودی رهاسازی آب از طریق سد چپرآباد به دریاچه ارومیه 

انجام می شود
دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه با تاکید بر اقدامات انجام 
شده در این مدت گفت: در دوره قبل به جهت برنامه های مختلف، 
احیا در قالب پروژه های سخت افزاری و نرم افزاری حدود ۲۶ برنامه 
را در کارگروه نجات دریاچه ارومیه مصوب شد. بنا بر این بود که 
طی یک دوره زمان بندی شده، برنامه ها اجرا شود و ما به سطح تراز 

اکولوژیک برسیم. پیش از این تمرکز روی پروژه های سخت افزاری 
بود که تقریبا هیچ یک از پروژه ها به نتیجه نرسیده بود. یکی از 
اولویت های اصلی ما هم تکمیل پروژه های نیمه تمام بود که وعده ای 
هم در حضور رئیس جمهوری به مردم دادیم و قرار بود هر سه ماه 

یک بار این پروژه ها به اتمام برسد.
۹۰ درصد مصرف کننده ها در بخش کشاورزی 

وی ادامه داد: تقریبا ۹۰ درصد از بخش اصلی مصرف کننده های 
ما در بخش کشاورزی است. طی بررسی های صورت گرفته در این 
استان وجود سه محصول در آذربایجان غربی تقریبا ۵۷ درصد از 
آب تولیدی استان را مصرف می کند. سیب ۱۷ درصد، یونجه ۳۲ 
درصد و مابقی هم مربوط به چغندرقند است. در تولید سیب رتبه 
اول، یونجه رتبه دوم و چغندر هم رتبه اول کشوری را داریم. به 
جای اینکه به سمت اصلاح الگوی کشت برویم و این موضوع را 
مدیریت کنیم، مصارف کشاورزی را به سمت تولید محصولات پر 

آب دهِ هم بردیم.
۳۲ درصد آب استان برای تولید یونجه صرف می شود

دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه در ادامه گفت: ۳۴ درصد 
اشتغال ما از طریق بخش کشاورزی است که از نظر ارزش افزوده 
زیر ۱۵ درصد هستیم به دلیل اینکه درآمد سرانه ما پایین است. 
در دولت سیزدهم فقط ۵۴ واحد فرآوری داشته و سال گذشته هم 

هیچ گزارش منفی در رسانه نداشتیم چرا که دلالان و واسطه ها 
را حذف کردیم. ما به دنبال این هستیم که ارزش افزوده مردم 
را در بخش کشاورزی افزایش دهیم. لازمه آن یک مطالعه اولیه 
است. ۳۲ درصد آب استان در بحث تولید یونجه مصرف می شود. 
تولید یونجه چه محصول استراتژیکی است؟ احیای دریاچه یا تولید 
یونجه اولویت دارد؟ اما نه در حوضه آبریز بلکه به صورت سنتی 
هم در باغات سیب ما یونجه می کارند. اگر بتوانیم الگوی کشت را 
تغییر دهیم عملا ۵۰ درصد از آب کشاورزی قابل مدیریت است. با 
مردم باید گفتگو داشته باشیم و یک برنامه چندین ساله است که 

امیدوارم رخ دهد.
بودجه ۱۰۰۰ میلیارد تومانی برای تکمیل پروژه های نیمه تمام

خاتمه  در  معتمدیان  بیست  تهران  عمومی  روابط  گزارش  به 
بر  علاوه  گذشته  سال  در  و  سیزدهم  دولت  در  ما  کرد:  اظهار 
همه محدودیت های مالی که بود ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل 
مجموع ۲۳۰۰  در  امسال  گرفتیم.  نظر  در  تمام  نیمه  پروژه های 
میلیارد تومان مصوبه ستاد احیای دریاچه به ریاست آقای مخبر 
برگزار شد و مجموعه برنامه هایی که در راستای اهداف ۲۶ گانه این 
ستاد است مربوط به سازمان محیط زیست، وزارت نیرو و جهاد 
سازندگی است. ما درواقع تلاش کردیم که بتوانیم اعتبارات مان را به 

سمت حوزه جهاد و منابع طبیعی ببریم.

دبیر کارگروه ملی نجات دریاچه ارومیه تشریح کرد
ومیه آخرین وضعیت دریاچه ار


